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A.BRAH  LITTMA witness called n behalf f the 

People,being duly sworn, testified as follows: 

MR. McLAUGHLIN: I ask that all the other witnesses for 

the prosecution and the defense be excluded. 

TM COURT: Yes. All the other witnesses, in this case 

will step outside and remain outside until they are 

called. 

D i, r e c t Er x .a rn I n a t 1. o 

BY 

Well; now, speak so that the last juror can hear you, 

please t speak .English very 

you, I think you can. .1qe3.1, you were in business. on;th 

15th of December last? A Yee  sir. 

In the City and County of New York? A Yes,• s 

And what was your business at that time A- Manufacturer 

of furs-. 

, And the business was. in your..wife s name? A Yes, sir. 

Esther Llttthan? 

And You managed the business for her" A Yes, sir . 

i Where was it carried o I carried it on. 

"I'there? A In West Houston Street. 

What -number. A 96. 

95 West Houston .Street? 

the 'City, and *County of New York?:.sir.  

lOaiii 

•0' 



And on what floor there? A On the second flOor, firs 

floor 

One floor up? A Yes sir. 

One flight u yes sir. 

And how many floors are  there in that building? A About 

About six? A Yes, sir. 

And all the floors  were occupied at  the t were they? 

s sir. 

Now, on the 16th day of December, last -which was Saturday 

was it? A Yes, sir. 

When did you leave there in the morning"A Half-pas 

eleven iii.the morning. 

Half -past eleven in the morning? A Yes, sir. And I tell 

the elevator maxi when somebody come, a maxi, and ask for me, 

then he tell him I will be back at half-past twos and that 

was ever!, Saturday, and I pay :this elevator man a quarter 

for every Saturday, to look out for the door.. 

Now at half-past eleven you left there? A Yes, sir. 

d you have any goods there? t res, sir. 

Whatgoods did you have  All the fur business; capes an 

;silk and everything that belonged to the manufacturing. 

And were some of them clone up ready for shipping? 



for shipp d I come at half-past two. 

Never mind. We will come to that. You had how man 

boxes? A Wells Idon t know how many boxes; five or six 

boxes. The boxes were packed up; and I was to Ship them oft 

Bundles or boxes?. A Boxes. 

Wooden or pasteboard boxes? A Pasteboard boxes. 

astebo -ed boXes'7 A Yes,sir. 

Now, when you went away, was there anybody in your ,place 

s ir I come back a 

What did you do when You went out? A When I come back? 

No, Now, just wait . When you went away, what did you do 

outside and one lock Inside. 

And when did You get back? A At half-past two. 

At half-Past two" • A Yes,sir. 

And what did you find when you came back A When -come ' 

up on the floor, I find the door were a little open  and I 

all up the elevator man and the elevator man said nothing. 

And what was the condition of the door? A Well the con-

dition of the door was very good. 

When you went away? A Yes, sir. 

I And when you got back? A It was open and the locks. were 
:open. 



Had they been broken open A  Yes, sir,all three 1006. 

And. d Id you miss any goods? How much goods were taketz mow? 
Wells • about. twenty-seven hundred dollars of goods were 

taken away: that I know of good. 

Well, what dad the goods consist of? A Pur capes. 

Yes A And silk. 

And silk? A Yes, sir; and some other kind of goo 

collarettes and scarfs. But I can't explain everything. 

Now, open this dress suit case and tell me if those are 

some of your goods.can't open it. 

Well  I will open it for ,you. I can't open it either. 

will let the officer open it. 

IttoLAUGHLIN: I Can open it and I wiU Open it It 

'easy to , see that he doesn't know anything about dre s 

suit cases 

iaffi• BYRNE: And there is soraething in that too.; 

By MR. BYME: 

Q Look at those two capes there. 

Were they part of your gOods?- Yes, sir. 

And this cape (indiCating). what Was .it -worth? A 

I Wholesale Isold it for twent;. dollars. 

At wholesale you •sold it for twent!. dollars Ir. 

And this cape (indicating have got the shipping 

list.. Those are the cheap capes. 

. A 

40111; 



And. how much are they worth? A Six dollars. 

And this is worth twenty dollars (indicating)? A Yes, 

sir. 

And the othei: six dollars? A _es sir. 

At wholesale'? A Y 

And there were twenty-seven hundred dollars worth of furs 

and silks A Yes sir. 

lssing. A Yes,sir. 

Where did you see these two capes, after Saturday? A Atte 

Saturday -- after Sunday'? 

After Sunday'?Yes. 

Where? A In East Broadway. 

In whose place n Mr. Margolius place 

He is a brother-in-law of yours? A Yes sir. 

You found them with Margolius, who is your brother in-law? 

A yes, sir. 

Sunday at what time') A Mr b.. other -in-law come by me, on 

Sunday, at eleven -o clock; and he said, Your capes is saved. 

Now come right away in the court 

Well: that will do. This defendant,did you ever see him 

before'? A I can t remember what man this 

You don't knoW him. A ITo, sir. 

He was not in your employ at any t r. 

And he had no right to be about your premises'? A No, sir. 



xamin 

McLAUGHLIN: 

owl where else did you see some of your goods A What? 

Did you find any more of your goods. A I will find sone 

Banyel told me he sell some silk -in Madison Streets 

nine .3 ive • yards. 

Did you see any more of your goods A What I see was found 

by Goldstein's, in the bed. 
But did ,you find any more of your goods anywhere else? 

got five capes back, and that all that are here. 

Did you find any more of your goods by any other person? 

No sir. 

Either b., Weissman did he have sane of your property? 

Mrs. Weissman. 

Yes. y brother in-law told. Me 

1411 BYP..NE: Objected to. 

WW2 COURT: Object ion sustained. 

BY MI McLAUGIILIN: 

No. Did you find any more of your proper here? 

"sir. 

Or any of your Or over v with Fishbein? A vie U, Mr-. Gold-

stein told- me ----

Q No. Did you find any of your property at Fish.bein s? 

sir; I didn 

•••• 

-t • 



Re -direct Eca;min tion: 

BY BYTOM: 

Now, these two capes and some others, you say you found?. 

Five Capes which I got back. 

And 'where did you get those? .A The detective give me th 

...And. where . did he get them9 A These two (indicat.in)1: I 

don't know.• 

The other five capes...,A I have got them in my store 

And  you got them froni.the detective A'. 'Y' sirs, 

And he 

E P 

t them where? A Prom Ban el 

1111 It II 11, VS ft H tt It ft tt 

0 L ID S T E I N, a witness called on behalf or 

he People being.duly sworn, testafied as follows: 

r e c tExam I nat i. o n: 

Goldstein, now talk loud enough, so that  the last juror • 

will hear you. Where do you liveE? A 11 01inton Street. 

Q And inDecexyiber last where did you live9 A In Willett 

Street . 

What number? A 3 . 

What Were you doing there'?, •Janitor'? A No. 

You were not janitor'? A In 37 Willett Street I never was 

janit o 

!•Novt oo you recollect the 16th of -December of last year, 



411S -10 

NaN, ••••• 

Saturday? A (No *answer) 

Do you recollect .that it was Saturday? A Yes, sir  

Now, .did you see, this defendant there? 'A yes, sir. 

state all that occurred all that took place there. 

(No answer) 

On Saturday, December 16th. .State all that took Place there 

A (No answer). 

Q you understand? A Y 

Well, :goon. 'Tell the^ iurr:all that happened there, A. At 

'ClAntOn Street? 

At 11 Clinton  Street es. •I was janitor at 11 Clinton 

Street. 

And you did not live there? A• No  sir. Before that 1 

didn't live in Clinton Street, when I lived An 37 Broome-. 

Street. 

Well, where did you live on the 16th of December? A 37 

Broome Street. 

And at that time were'. you j anitor in Clinton Stmet? 

"yes, sir. 

D d you see the defendant at 11 Clinton Street? A Yes, 

r. 

State what took place there what happened at 11 Clinton 

Street A It was Saturday, this day was Saturday. I was 

standing in the hall  and I was sweeping the hail,and I see 

.11101111;;^ 
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coining an express, with some goods. 

Talk. loud. A With some goods. 

You saw an express wagon coming with some goods? A y 

sir. And he was asking me, "Who is the janitor here?“ 

Who asked you that? A One fellow. 

One fellow? A yes,sir; one fellow. And. I said ."What 

u want?' and be said, got some a•lbt of goods on the 

wagon, and I want you to let me inside. I see the sign of a 

furniture room, and he said, "I've got sotto goodsand I 

want to leave them a little while in the house and I want 

to pay you for them. 

Nw, did you see this man there at the time (indicating the 

defendant)? yes sir 

How many men were there there? A Pour of them 

Four or them? 

Now, after he said that what did you do? A I am going tcj 
my wife my wife was laying in the bed in he bedroom 

sick and I was going to my wile, and I told, to my wife, • 
"Somebody brings sorde goods,and he want to 

Never mind that hen you cam back to the me A Yes 

sir. 

And what did you say to these people? A And I told the 

people t".1 don't like to keep you thegoods," because 

didn't see straiaht goode. And sc they were talking 



o me so long and they beg me and I s'a 

Wc11 what did you .do? A So I went back to my wife again 

and I spoke to my wife. 

And then you came out again? A Yes, sir. 

And then what did you say? A And then I come again 

said to them people, We 11 then take your goods, and in 

not more than two hours you must take them back. 

where was your wife? A She was laying in the bed. 

Where A At 11 Clinton Street 

thought .you said you,. lived in Willett street? A TWO 

years ago I lived there. 

And how many rooms did you'have.there? A Four. 

You , were janitor there? A yes, sir. 

Your rooms were on what floor? A On the ground floor dowr 

stairs 

How many rooms altogether were there on the ground floor? 

Not more rooms like mine. 

Vhat that? A -There. is no more rooms . 

There is only one tenant to a floor? A The other parts 

was locked up. It is a stOre. 

The other parts.,,,f the building were locked -up it is a 

store? A yes, sir 



. you had how many rooms? A Pour. 

What were they? A kitchen? A The firstwas a kitchens. a 

.two bedrooms, and the front roam. I have got two doors: 

in the kitchen, a door and in the front room a , door on the 

And  what roam diA they take these things into? A They 

took them in the frOnt roam. 

And who brouht them' in? A. The four fellows. 

Three . others beside this one (indicating the defendant)? 

yes, sir. 

And you are sure that he was there? A I am sure. 

Novi who else came there then?- What took place then? 

What price? 

No. What happened besides after they brought in the goods 

- what happened? Then one fellow going. away. 

•.011.6 fellow. went A .One fellow' -went away. 

Not this fellow (ndicating the defendant)? A' No. 

This fellow stayed there? 

Well, go. on A One fellow  was going away and,about half 

.an hour, he .is coming back .with Nathan .B4ngel'. 

Well, did you hear what took place between Nathan Bangle anci 

them? A I hear this fellow say, Do you want buy some 

goo and -Nathan Bange 1 s a id, . ain'tno money . 

Well, he was taiking with him and he said 'Tell, I am go-



g" well, when he was talking with him in about two or 

• five minutes came another man,.with little whiskers he has 

got,and when Bangel sees the other man he says, "I won't 

buy the goods; because you have got a buyer, another man. 

"Well, says "never mind. We buy them together, part-

ners, with the other fellow 

Who said that, that he and the other fellow would buy them 

together" A Yes sir this man that comes in. 

That was _the man with the whiskers? A yes, sir. nd the 

this fellow make a bargain for one hundred and sixty 

dollars. 

Do you know the name of the man with the whiskers? A Peak 

Pesky? A Yes,sir. 

Well, what did they sta. next? A Well; they said that they 

buy them in partners. 

Buy them as partners . A Yes, sir . 

Pesky and Banger? A Yes, sir. Well; they make a bargain 

for one hundred and  sixty dollars and Nathan 13angel said 

to Pesky, "Well, you wait here and I am going for my money, 

because t got my money in my pocket." 

Bangel sa id that? A yes  s ar And Bangel is going away, 

d he is coming again in about an hoitr.. He is coming back 

then. 

Yes A And he bring the money. 
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Yes-. He bring the money and he said, "Well, you have 

got to give eighty dollars," he said to PeskI because we 

are partners. I have got eighty dollars and you have get 

o give eighty dollars and Pesky said, "That's not your 

business. give away the eighty dollars to- the fellows 

You have got to give eighty dollars And he took his mone 

from the pocket, and gave the eighty dollars to pesky; and 

Pesky gave the big fellows that was arrested before, the 

money", the eighty dollars and the other fellow gave him 

punch 

Whom did he punch? A Bangel. 

The big fellow that got the money _punched Bange 

don' t know his name; 

.The big fellow punched Bangei? A yes, sir. And Bange 

• said  "What for you hit me? He said, "I want the last 

money 

He said he wanted the rest of the money? A Yes, sir . And 

Bange 1 said, "The other fellow has got to give • eighty 

dollars I give you my eighty dollars and we were partners 

and the big fellow said, don't want no partners. You 

must buy all the goods You must give me the other eighty 

()Liars. Well, and Bangel said, ain't got 210 money. 

well.) then he was hollering in the house, and shouting and 

hollering and Bangel said, "What can I do with you people? 
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will give you my watch, and I have got my ring on my fin 

ger, and I'll give you ml ring anti my watch, and when 

bring you the other eighty dollars, you will give me the 

watch and the ring;" and those people took the money, akid 

the watch and the ring and went away 

Those four people went away? A Yes, sir. 

And Bangel stayed in the house? A Yes, sir. 

And then did Bangel go away with some of the goods?- A 

sir d when these people go away, and Bangel is in the 

house, I said to Bangel "Now, you must take away these goods 

from the house because I don't want any trouble in the 

house, because I see the goods isn't rigzit goods 

Bangel said, t is Saturday now, about four o'clock, and what 

can I do with the goods on Saturday? I have got to keep the 

goods -night, akld to morrow morning will be Sunday, and I 

will find a buyer o-morrow, and I will take away the goods. 

And I said, "Well  I will knock the goods in the 1a11, when 

you don want to take them out 

And then did he go away? A No. Bangel was talking with 

me so long. 

Well, after he got through talking he went .out? A _e 

sir. 

Q Did he take any goods with hi_ Well, I couldn't  say 

whet I will do with those goods, and I think I will kee 
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• them until the‘ morning. I -thought I had to keep them so 

long that I didn't want to knock • them out into the halls 

go on. A And Bangel took some silk lining and sozie • 

fur capes and he is going away. 

Yes. A He is going away . And t o.Tmorrow about seven or 

eisht clock. Bangel is coming with a man to sell the goods, 

and, the man see the goods and he said "How much do you 

want?" and. I don't hear how much he wanted. I hear this 

xi, he says  "It's too much for me. The goods aren't for 

and  he is ,go away, and I said, "What 't the matter, 

'Bangel? Take away the goods. I don t want to keep the 

goods here, and he said, "All right I'll .sell themto-

day," and he is doing away again and he is coding with 

another man, and the other man-

That was all on Saturda 

morning, Sunday. 

unday? A yes sir. And he is coming with another .man 

and the other man saw the goods 

And he didn't buy. them? A Ye.s., sir. He said  "ft's all 

right. I'll buy you the goods and I'll i)ay you.  Come!along 

iwith me 

Yes. A And  he is going away: with that man and, when he 

lis going away with .that man about an hour after he is comm  
.iwith three men., three other man and one was the boss-. and he 

No, sir on Bunda o--morrow 
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said,. am the boss," and two fellows he makes for detoc-!,. 

tiyes. 

.The.„ made out they were.detectives? A yes, Sir.And one 

was.standing:b.,  the door of thee -kitchen .and the other wa0-

standi4s in the front rooml-And he comp into the house and 

he said your name Goldstein and are you the janitor 

here?“ and I said, and he said "You've got stolen 

goods n your house." 

IF.Yoil-haVe stolen goods in your house"" A Yes, sir. 

And oil& "How do you know anything about ihote.gboda is 

stolen and he said I. know that it is mein goods. And 

one fellow is going from. the house for anofficers and h 

Will go right a*ay..a1.14.get you  if you 

'don't give me the goods, "and my wife was crying with the 

children and I was talking with  them, and I said, t d 

that . Don't do me any harm. Don t Make any trouble.. 

give you away the goods. And they went in the front room 

and take tyro btgs, and pack is no quick the goods, and on 

e table in the front room they left two capes. 

These two capes (indicatin A yes,sir. 

i Now, *hat did vou do with those two capes? •A When the pe 

pie is going away I was standing in the 'fronts d about tw 

minutes after I go to my wife  and I said to my wife, 

think i isn't the rient. boss from that gotods:, because they 
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BY 

took them so quick the goods and they leTt two -capes on' 

the table altd the:  don't count the goods ,"and She said,: u• 

o ,in the street and. may be you will find the people with  

the express, and I walk in Houston Street between Norto:U. 

and Suffolk, and I. didn't see the .express, and I- didn't see: 

the /inn 8.4. the Eood. 

You didn't see the goods or the m o r 

And what were you doing with the two capes? A Well 

took the two capes, and I laid them in the bed in the corner. 

You put them in bed with your wife? 

MR. McLAUP17,I1 Objected t 0, as leading. 

JR BYRNE: 

• And what did you do with the two capes? A My wife was in 

the bedroom, and I put the capes in the bed 

Your wife was in bed? A yes, sir.. 

And you puts the capes in the bed With your wife? A Yes, 

sir. 

.1JrcLAUGHLI1f: Objected to, as leading 

THE COURT: Obtjection, sustained 

BYRE 

You are sure that you saw,this.defendant here with those me 

as one of the four? A yes' sir. 

Now, who carried in the oods9 A They carried them. in 

altogether. 



And you say you saw.tim there when the express wagon.ctone u 

MR. McLAUGI4,IN - Now I object to this .leading. It is Sw 

fully leading. 

• TIM -COURT: You must not lead,Mr. Byrne. 

R. BYRNE: 

Did you say that in your - test imOny? .A Yes, 

And when did he go away? A He is going away when he took 

the money. 
ip 

Did the others go away with h A yes) sir. 

oss Examination: 

R. McLAUGHLIN.:' 

Mr • Goldstein, what other name s are you known by, 

sides Goldstein'? A (No answer 

don'twe  need to wait,you know. 

R.'.B 

Have you any other. name? A The other name) I haven . 

1,11cIAUGHLII • One moment. I object. This oughtto 

stop) your Honor. 

TIM COURT One moment,Mr. Byrne. 

McLAUGHLIN: Just as I -asked the question) 

Byrne interrupted. 

MR BYR:119: It was to make it Clear. 

THE COURT:: But you had no right to do that. 
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141R BYRNE: Then I want an interpreter, your Honor, 

so 
-tried to frame my questionsAthat he would undorstant 

them; and when I try to help my friend, he tb ec 

THE COURT: But you had no right to help him. 

MR BYRNE:. And then I ask that we have an interpreter 

• THE COURT: 

BYR]1E: T only- want to call your Honor's attention--

HE COURT 110 I will have no interference . Proceed. 

McLAUGHLIl 

11/4Tow keep your eye right o What other names bee ides 

the name of Goldstein have you assumed at different times 

What names have  you gone under? I have got no othr 
names. That' my right na 

Did you ever reside in Chicago? 

Or in .1.11mira? A flo, sir. 

Or in Boston? A No, sir. 

You said that rather slowly. Will you reconsider that? 
1 

Did. you live in BOston A V.'s) sir, I was living in 

Boston. 

Yes. Weren t yop known an Chicago, rlinira and  Boston as 

HericS? 

BriiT.A.1: Objected to, on the ground that he has .e,lread 

testified that he dad not live in Chicago, and  did 

not live in imire but did live in Boston. 



'T} M COURT: I will allow the question. 

.BY MclAUGIMIN: 

Weren't you, known in Chicago Elmira and Boston as Her.ics1-. 

(No answer 

HF! COURT: 

Do not -you understand the question? A •Yes, .sir. 

Then answer it. A I didn't say in Chicago. 

BY licLAUGHLIN: 

*11o, no. Was your name ever at any time Hei-jos? A That 

my first name ,Joseph Goldstein.. That my name. 

BY B. BYBi1E: 

And what i your last name0 A I ain'tno last name 

Y KE1 COURT: 

Were you ever called Herics" A I. hear it for the firsts. 

time, such a name . 

You hear it r r the 'first time, such a name? A . 'Yes sir! 

BY MR. McLAUGHLINI:' 

.Lazarus :Herica?' 

Positive? A yes, sir. 

You were never convicted? A No, sir. 

Were you ever convicted of anything? . A 



No What? Were you ever convicted of receiving 

stolen goods? A No, sir. 

Never. A 

Were You convicted of anything? A No, sir. 

-Stealing anything'? A No sir. I was convicted here 

-was discharged. 

Then you were not actually convicted? A, Then I was dis-

charged. 

Didn't you in a case here give teatimonys the same as you 

are doing now, as receivers and afterwards plead guilty, 

senterce was suspended on you? A No, s 

You are positive of that r; positive. 

Y 1rn COURT 

Q Do you understand the question? A I understand it . 

AcLAUGHLIN: 

Four or five people were arrested with yo A No  sir 

t as we have them in this case almost? A 

And you took the stand as a witness to _the receiving Of the 

property,and were afterwards discharged? r. 

Now, one minute No, sir. 

One mintite sir. 

Have you told the smile story this time that you did on the 

ther trial? No, s ir.-

You'haven t'-toldthe s a.Me story' A. No 
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-T1-. COURT: He does not unde'rslart 

McLAUGHLfl Yes, your Honor,_ he does. • He didn't 

have any detective business in the last. trial, 

• BYRNE: And I ask the Court that an interpreter ,be 

.had.. 

COURT: One minute, 13°Byrne. The interpreter will 

-step Up here'. 

• MCLAUGHLIN: Oh now we have an interpreter,.. 

TIE COURT: Yes, we want this witness to understand -per-

-fectly Ask the witness if he has told the same 

story as he did on ,the -other trial. 

(The . que st ion is repeated. through the official' 

interpreter, Gustave St Albe .) 

Y mitE COURT; 

Q In this tranSaction before me. Tell .the witness that it w 

before me'. A yes; sir. 

THE COURT: says yes :that he testified to the same 

thIng. that he has. testified here. 

BY R. )11cLAUGHLIN:. 

'Did you sat a. word about Some men coining into your place as 

d tectives? 

B Oft: I submit that is immaterial and irrele 

vant. 

TIT 'COURT: Oh, no, it is proper crots. examination 



MR. BYRNE:. Well, he wouldn't have said it if he had 

objected, on account of his client" because his 

client had gone away at the time. 

THE COURT: Objection overruled. 

BY McLAUGHLIN: 

Did you say a single word in the last trial about some 

people saying that they were detectives, and they came to 

your 'house and took away the property that was left there? 

sir. 

In the last trial you said something of that kind? A Yes  

s r 

Do you an to say you did? •Yes, sir. 

Did you say a single *Ord about this boy being present 

the last trial about this young man being on the stree 

when the express wagon came up? A- I was talking with all 

four of them, all the men. 

Did you say that? A ves sir. 

• On the last trial? A No. On the last trial I don't see 

him in. the court. 

M.. BYRNE: I ask, your Honor, that the last answer be 

read to the jury. 

TIM COURT: -yes. 

(The answer is read to the jury the stenographer. 

MR. BYRIM: This man was not in the court at all. 



TI P COURT: •Now, mr. B that Is entirely improper. 

If you desire to iake any comments, you can do so 

when you go to the jury. 

MR. BYRID1 And will the same ruling apply 

Laughlin? 

TFER COURT: Why, certainly, it applies to you both. 

R. M.c.LANGILLIlit 

Didn't you say, on the previous trial, that the wagon was 

dtiven up by two men, and that old pesky was on the sidewalk? 

didn't say that. 

You didn't say that? A There was all four men. 

And didn't you, say' that after awhile, that Pesky came into 

the inner room and, sometime later, this boy came i 

This bo:. This boy was coming altogether with the 

others; and the other Pesky was cng about five minutes 

after. 

Who drove that wagon to the front of the house? A They 

were sitting altogether on the wagon. 

Who drove It A black fellow. He was driving the 

horse 

Wolf9 A No, dont know the name. 

You don't. know the name? A No, sir, 

the two men:, that were tried the last time in 

I didn't see that man in the trial. 
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You reMember three men being tried? A Yes,_ sir.. 

Were either of those men on the, cart'? A On the oar? 

Yes; on the express wagon? A It 'wasn a Cars it, was .a 

wagon. 

Yes; he wagon? A yes, sir. 

Who was on it'? A All the four 1'ellowa t/ 
Old Pesky? A Not old. Pesky. They were all young fellows 

all four young fellows 

Four young fellows? -A yes, sir, 

Who brought the stuff- into the house? A It was so heavy, 

zi • two bags,all .the:-.170Urrello*rs- bring them.. 

o came in firSt?'.• • .The first two is coming in 10.10.:E. - One 

a,g. arid the other two fellows is coming in with the Other.. 

Who brought in the first A The first bag? 

Don'tyes  repeat it, A One fellow can't carry one bag 

himself. One fellow is carrying it with the other fellows 

; this fellow (indicating the defendant). 

This fellow carried in the first one (indicating the defend-

nt.) . A yes, sir; with another fellow. 

:And then somebddy brought iu the other one? 

the other two fellows . 

And you are positive of that? .A yes sir 

And •these people never knew you before A 

J10021 
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• Never knew you in :the world? A• No sir. - 

That's right;s it? A ye 

And they drove up to your flat? A 'Eh? 

They drove up to where you lived? A They stopped the wag n 

by the house. 

And you were standing there? A I was standing in the 

• hall. 

You were not waiting for them A NO, sir. 

You didn't know they were coming with this stolen property? 

No, sir;no, sr. 

.You d.idnt t? A No, sir. 

But, just as soon as they began to ta3.k to you about i 

ou thought it wasn't straight? A r; ther alked 

They wanted to leave the goods in the house, and 1 

old them I didn't want its and they speak so long) and they 

'talked so much to make me take the goods in the house 

And then you went in and consulted your wife, whether you 

would take in the goods or not. A yes, sir; I was by, my 

wife . 

And then you went in and consulted her again after talking 

with the men again" A yes, sir. 

And then you consulted her again? A yes  sir. 

And you didn't take the  property into your place until you 

had consulted your wife several times'?A Every tame. 



Every t ime? A Yes, sir . 

And then you brought it in' A Not every time 

brought it in the first time. 

But you let them -bring in the 

It s lay flat that I let them bring it 

But you let them bring it in? A yes, sir; that's my fa't 

And how long was it before Bangel came to your placel 

It was about half an hour. 

You never knew Bangel before? A yes, sir; I knew him. 
one time 

was workin with him in a shop. 

Oh, yes you worked with Bangel before A yes, sir. 

But you had nothing to 'do with sending for Bangel? 

yes sir.. 

Bangel came to the place? A yes,ir. 

And began to dicker about how much he would give for this 

property. A yes, sir . 

Did you up to that time know that the property was stolen? 

No, was was not sure it was stolen. 

o but you thought it was, you thought it w What 

thought? 

You believed it "was stolen? A I don't believe it 

and I don't believe It not 

You don't believe anything do you? 

BYRNR: 'Objected to. 
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BY R. McliAUGHLIN: 

How many of these capes was there in the room? At the time, 

couldn't count them. 

There were so maw A I wouldn't t count them. It isn't 

my business. 

Now, how much did •Be.ngel offer for them? A Old Pesky 'made 

the offer. He told him he make the bargain for one hundred 

and sixty dollers. 

Eighty dollars yes,sir; eighty dollars this man an 

eighty dollars the other man. 

And Bangle paid his eighty d.ollars? A yes Sir. 

And 'there waS a, whole lot of those capes? A yes, sir; and 

there was silk too.. 

And a whole lot of silk? A y 

A yes, sir 

And did you then, think it was stolen'? A I stole this? 

Did you think then that the property was stolen? 

After, I know" for sure it was stolen goods. 

Yes  e little later on? A yes, sir. 

But did you know then that it was stolen? 

Why didn't you go out, when you saw this dickering over the 

stolen property, why didn't you go'out and tell the police? 

A Well, I got afraid when I got the goods in my house; 

I got afraid for my house 



ugta little frightened then yourself? 

You never got any of the Inoney? A Money? 

Where can Yes. e t mane y? 

You didn't get anything for it'? A No, sir. 

Bangel took away some of the silk'? A yes; Sir. 

A piece of silk? A NO, sir; a couple of pieces. 

couple of pieces'? 

And four of these fur capes'? A Four or five* I am not 

sure. 

Four or five'? 

When Bange 

was there 

Sir. 

back again; there wasn't any proper 

Ye s; 

1 there 

r; it was .n. the house after  to-m 

row mornink; when Bangel comes back again but; after two • 

clock, he didn't find the goods in the house. 

The first time Bang'el came back; he came back with somebody 

sell the proper sell the property 

-14.4:)w who was that'? A I don't know the man that he brings 

Who was it  7ishbe in? A NO, sir. 

frs We is snail? •NO sir. 

On his second visit,who did he have with h There 

was a young man. I think he is a cousin to that man from 

the goods. 



argolius? A I dnt know the name. 

And was the property there then? A Yes- sir. 

And he tried to sell it t him? 

How long was it before he came back again? 

coming, he don, t find the goods no more. 

Well,but how  long after the first visit was it that he 

came again? A About an hour or two hours think. 

-And then the stuff was. gone? 'A. yes sir. 

And there was nothing here for him' to g 

And now you :tell this .jury that how many -men came as de-

tectives"Only the boss and two is the detective 

three men. One man makes himself the boss. 

One said that he Was the boss detective? A Yes, sir. 

pYRITE: I object f your Honor please ' He didn't 

-say that. 

ltitclAAUGHLI1: 

One of them said he was what? A vrn t 

Get that from ham, Mr. Interpreter. 

.(The .question is repeated through the Official 

Interpreter, Gustave St Albe 

He said he was the boss. 

'BY th. McLAUGHLIN: 

Of what? A Of the goods 

Oh, the owner of thegoods". A Yes, sir. 



And ,the other two---- A And the other two said they was 

detectives. 

And the .other three men? A Not three. There was three 

altogether. 

yes" A. And one was the loss for' the goods he said, 

the other two he said they were detectives He said he 

brings two detect iveS . 

And they, took the goods away A Yes, Sir. 

And you didn't want to make any trouble about it?. A No 

sir. 

r yourself" A yes, sir -

And you let them have the goods? A yes, sir. 

Now, all these goods were put in one place were they not?... 

Yes sir. . 

And when the boss and the detectives carried them off) they 

left two .capes behind? A yes, sir; they left them an the 

table.:I
 And 

 

you put them under your wife? A And I was taking the 

two capes, and I was bringing them to my wife) and I said, 

"They left two capes  and  / don't think that he is the right 

boss." 

. And your wife was in bed". sir . 

And you put -tbem, under the clothes? A NO,s ir not under 

ithe clothes, at the back .of the bed.. 



And you covered them up? r; I 'didn't Cover them 

There was some dirty things in the bed; I d Wit:know. 

You didn't cover up the two Oape r because 

am going right away to look for the people, and I want to 

give away the  two capes. . 

And why did you put them in the .bed? A Ve,3,24 I take them. 

from the front room 'and.when.1 tell my wife that the 
ii 

people leave two:capes,.and I will show them toigywife 

not the right. boss from the •goods 

And you left the Capes in the bed? A - 

Well you didn't put them on top of your wife; didyou? 

A sir 

send in Old man Pesky. You can see the old entleiiign there 

(indicating)? A yes, sir. 

He is the man that you said cane into your place? A Yes, 

sir. 

And negotiated the He make a bargain and he buy 

the _goods, with Bang 

And you claim that this boy brought him. in? A /Tolsir; h 

came a f w minutes -after. 

'Fho did? A The old fl 



The old gentleman? A Yes, sir. 

You are sure of him? A I am sure of him. 

And you are jvst as positive that he was there as that  the 

defendant was there? A Yes, sir. 

There is no question in your mind about it 1 

And he was standing on the street when the "stolen property 

Was brought up on the express wagon 

MR BYRNE: I object to that.  He has testified that he 

came there five minutes afterwards 

IT COURT: yea; so I understand it. 

MR 13YRIAE: And the other were four young men on the 

wagon. 

MCLAUGHLLN: 

And the old man was on the street? A NO1 sir; T didn't 

see him on the street. He is coming in a few minutes after—

wards in the house. 

And didn't you see him on the street as the wagon came u 

old Pesky9 I didn't. I was an the house when 

i the goods was there, and after that he comes in about two 

Iminute s . 

No  When the wagon had just rolled up. A I see- the four 

;young in on the wagon: That salI see. 

You didn't see the old gent lean on the sidewalk? 

s ir. 
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40.• 

Or anywhere near the vtagon? o s r. 

Arid you didn't say that you did at the last trial? 

Now,. did you tell the complainant that Mrs Weissman bought 

a part of that stolen property'? A No sir. 

Stand up, cornplainant. I mean that an (indicating) 

sir. 

Did you tell him that Fishbei.n bought a part of' the stolen 

property'? s sir; I tell him that l'isb.bein take the 

goods from the house, I tell him this. 

Didn't you tell him that Fishbein bought part of the stolen 

property? A -Bought it? 

yes. r said he took away from the house the 

property,and he said, "I am the boss of the good 

you say that Fishbein was the boss with the two de-

tectives. A yes, sir. 

Was Pishbein arr'hted'? A yes, sir, he was arrested in 

Jeffers o:a arket. 
- 

And discharged'? A And discharge 

BYRITE: Objected t material 
• .11cLAUGHLI1Ti 

7as Hrs.. Weissnaii. arrested'? don know. 

.1T/ B , Objected tol as immaterial. 

TIM COURT: ne moment. Mat is the 'obe.c of t? 

NR r, AU GILL IN : As contradictin his story. 

:!sessit ; 

;4t-t 
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W. BYREE: Well he has not testified on the direct 

examinat ion as to tp.is at all. 

-gilt COURT: I will allow it. It is a proper cross exam 

nation. Proceed yr. / cLaughl in . 

McLA.UGHLIT 

Was Mrs Weissman discharged in the Jefferson market? . 

A yes, r. 

And you are positive- that you didn t tell the complainant 

that bot'n of these people ,purchased part of the stolen prop. 

er y from yol sir.. I tell the detectives too 

when somebody took tlie goods from the house. 

Yes But you didn't so testify in Jefferson Market; did you 

What? 

Did you? A When they were arrested in Jefferson market? 

Did you testify against Fishbein or Mrs. Weissman in the 

Jefferson market? 

BYR.1\111: Objected to,as lt is immaterial what occurred 

as to some others. 

MI COURT: I think this is material, I will allow it: 
PER. BYRIM: But I ditin t bring it out on the direct. 

Thfi CO Well, it is not necessary for you 

in order to cross examine 

MaLAUGHLIN: 

Did you? A 

rwee:- 0,:••• • 

°No 

Po 

Of'0111 



r e c t Exam I n a 

Y MR. BYRNE . 

Is Bartel any relative of yours?  h? 

:Bangel any relative relative yours? Is Dingell your brdhiltr or 

:uncle? A No a Stranger:" 

No relative" of yours at all? A No; .a stranger.' 

Now, were you st Jefferson market when you were arrested? 

the nigh don't know •if she was arrested, don't 

know. 

You didn't see her In court? A No, sir. 

Did you see Pishbe in in the Jefferson Market Court? 

Did you see him there? • sir. 

Did you s ay anyth ing ab out him. to thejudge? •-1 the 

judge wouldn't-  ask me for nothiner 

o, the judge didn't ask you for anythin sir.. 

u -told all this story 

And yOu told it to the Court? A. Yes s r . 
any . relative of 

Barigel ism' t yours? A No, sir. 

Ban el A No, s ir. 



When were you arrested in. connection with this Matter 

were arrested at all?. A I couldn't say: 

In December? A May be. I couldn't :tell you the 

Before yew Year's? A Before New Year's, 'yes. 

nrutttflotnutittnnttnn 

BR A It AM LIT TMAN being recalled, testified. as. 

follows 

rec E a nati-on 

BY iR..BYRNE: 

Where .is your place of business now? A To -day?. 

Yes. . Nothing, I have got nothing o do top-day. The 

property was taken out, and I can't paykY bills,and I. 

can't have more credit. 

'And then *you .had• nothing left, after this wasthrough? 

IO, sir. 

crosS •Exa m in a ti 

McLAUGHL IN : 

Now, didn't this last witness tell you that Mrs 

BYRKRI: I am going to.objec.t, if your Honor-pleaie.. 

on the ground  that he brought.  all this out on  the 

cross examination. 

.THE COURT Well, let me hear the question first,please 

Do not answer this question until I tell you. .Nowl 

go on and put the question. 
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BY MR. McLAUGHLI1 

Didn't the witness Joseph' Goldstein tell you that Mrs 

Weissman and Pishbein boughtsome of this stolen proper 

MR. BYRNE: I object,if your HOnor please. 

:fft McLAUGHLIN As contradicting the other witness. 

Mi. BYRNE: I object. He brought it out on cross 

examination. 

THEY CO That rule mi .ht be try,e, if it were a c 

lateral matter, but this is not a collateral matter 

1ER. BYRNE: But. it is not a part of this case 

." • 

TIER 'COUR I differ with you. think it is. Proceed 

Answer the question. 

I don't Understand it I am frightened, and I can t 

understand Buislish s well. 

THE. COURT: Repeat the question, Mr. Stenographer and Mr 

Interpreter. Repeat it the witness. 

(It Is repeeted by the Interpreter.) 

Mrs Weissman tell me Another day. 

: He didn't ask you about Mrs We issman 

Answer continued.) Mrs Goldstein--

TIM COURT : Now, keep quiet. Now, put the question 

again. 

t is repeated by the interpreter 

A yes, sir 



• And Weissman and Fishbeiri were in the Jefferson Market. Collet 

under arrest,- and Goldstein didn't  testify against them? 

A (No answer) 

-that. A • (No answer) 

MR. BYR.11P: 

there or no 

10. McIAITHLIN: What man" 

MR. .BY.R1E This witness-

• McLAUGHLIN: Oh, he was there as the complainant. 

• TIM; C.0 Yes, certainly he was there Put the question. 

(It is repeated by .the Interpreter.) 

diani t say anything before the Court but afterwards 

he spoke to rae about 

IY Irk• McLAUGH,LIN: 

Told his torr to - you 

-direct xamin.atio.n: 

YR} 

.Where did Goldstein tell you that Mr. Pishbein and Mrs. 

Weissman boubtht some is o d.s where? A H 

(The que st ion is repeated by the Interpreter.) 

Many times he told me that and ye sterday he t old me 

i.n court.. 

Who told you that Golds te in. 
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And what .did  he say? A He said that the three men e 

.give me the names the.y. took the goods, and I give you 

the names yesterday. 

What did he sa;„  to you? Tell the. jury,. A Mr. Gadstein 

said that three men came into his place and brought the 

goods there ,and. that he took the goods. 

T1-T.00p. . No, I understood him to say that three men 

took the goods away. Ask him that question again. 

(The question is repeated by the Interpreter.) 

Those three men came and took. the .gocap away that,wera 

in e possession Of Goldstein at the time. 

H. 113: 

.Did Goldstein tell you that mrs Weissman bought any goods 

from him, bought any goods from him yes or no? 

I don understand. 

(The question is repeated by the Interpreter 

NR B Vail the crourt direct that the witness must 

answer the questions as they are  asked him/ 

THE COURT: have attempted to do that several 

timf:•;s Byrneand you know how succeSsful I have 

been. 

ButMR. BYRflF:  I dad* 't think it was as serious then: 

at is• now, your Honor. I must insist upon an 

answer:. 

." 
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• •BY j3Y14 

(Question repeated He didn't say Goldstein didn' 

say AnythinS about 'Mrs Weissman. Bangel said some thing. 

BYRNR: Now  will you tell him Interpreter, thai 

he is required to an the questions that are put 

to him, .and other, and to say yes or no to the 

. question put by me, and not speak of what .anybo 

"else said? 

Now, then., Goldstein didn't tell you that Ives Weissman 

.TIE1 COURT: .No. Hs says that Bange.1 told him. '91) 

waste any more time on it? 

BYRNE 

You told the counsel here that Goldstein told you that this 

man had 'bought some. goods. .Then you. made •a mistake didn' 

you. A Well when the three men -

Answer through the interpreter. A No. 13angel told me tha 

Lrs. We isSman was there. 

KR. BYRi1E: I ask to- strike it out: 

TIlE COURT: Yes, strike it out. 

BY MR BYRT,. 

Q id you tell the co.f.inSel. for- the defendant that Goldstein 

aid that Mrs. issman had.. bought the goods and it  you 

id say so did you make a .Mistake? A Goldstein didn. 
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say that. 

And you didn't mean to tell the counSiil 

can t say. some thing which is not true. 

Now, did Goldstein tell you 'that Fishbein had bought some 

goods ? A No. Goldstein tell me that Fishbein takes the 

goods out. 

understand. You say that Goldstein told you that -Fishbei 

and two other man took the goods away? sir. 

And did Goldstein tell you that Fishbein bought any goods. 

don know. can't tell you. 

He didn't tell you that. A No. 

ross Examinat 

McLAUGHLIN: 

But he told you that rishbein with two bthers, took the 

'0.17•o')ert out of his house A yes,sir. 

The Stolen property?, A yes, sir. 

MR. °BYRNE: And Goldstein said that himself, too. 
• 

KR. McLAUGHLIN: iTo, he didn 

• KR. BYRNE: Well, I beg pardon and I will ask permission: 

• o refer to the minutes. 

McLAUGHLIN: No, he said that the man who claimed 
• to •be boss was the person who took the goods 

• TE1 B TR: No. And I will ask the Court to refer to the 
• 

stenographer is minutes as to that as to Goldstein 

'f 



THE COURT: Well the Jury are familiar with t 

They will recollect: 
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BY 

A T:H AN B.A.N G a witness called on behalf-of the 

People, ing duly sworn testified as follows! 

ireot Examination 

MR BYRN 

Where do you live sir?. A 78 Market street. 

Do you recollect the 16th of December of last year? 

(No answer.). 

Do you recollect the date do you understand what I say? 

Yes, sir. 

Talk louder, please. What day of the week was it? 
i.( 

On Saturday. 

Do you know Mr. Goldstein es, sir. 

Did you go to his place on that day sir. 

Now,. state how you caine to 

•Where.were you when he carte 

Where did. he come to you9 

go there; A A boy come to me. 

to you9 A To my house. 

A In -my house. 

A boy came to you? A Yes; sir, and. he said, “Mr Gold-

stein wantsyou." 

And he said, “Mr. Goldstein wants you"? A Yes, sir. 

And did You go there then? A Yes, sir. 

Now, then, did you see this defendant there? 

You did not see this defendant there? A No, sir. 

Whom did you see there? A Only Mr. Goldstein and his 

wife 
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T Q Did you buy.some goods there? After, in .ive Minutes. 

after,. is come in a small relic*. 

Q And where did you see Mr. and Mrs Goldstein? . In -the " 

bedroom. 

Now, did you . where were the good*? You pought some 

sir goods there; didn't*  you? A Yes, 

And where were they. A In the front, room. 

In the front room. A Yes, sir. 

Now, :did you go into the, front room? A After, I go, I. 

go in the front roam'. 

Yes;you' went into the front room? A Yes, sir. 

Now, how many people. *ere in the front room? In'the 

front roam there was that fellow (indicating the defendant 

You mean the defendant? A Yes,sir; and. four More; 

, the two that they sent away at the last • trial, and two 

other men'. 

:Now, yoirSay this Man was there then'? A Yes, 

Now, state all that took place, in that room. A AXter, 

vr en 

ow o spoke t ou first when you went in there? 

That fellow (indicating the defendant). 

This defendant spoke to you first? Yes, sir. 

Now, open your mouth please, so that the last juror can 

hear you A Yes, .sir. That fellow said to m ',You 
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want to buy goods?" and I Said, ain't got any Money. 

After these : words is coming in the. .1o1d Man, his father: 

The defendant's father came in? Yes, sir.:d he" 

said to me, "Here Is a partner for you 

The defendant said.. that to you? A Yes, sir. 

Did you know this defendant before? A No, sir. 

You didn't know Pesky before? A No, sir 

And you didn't know any of. the othersbefore? A No, sir. 

And the old. man Pesky come In and he said, "Here Is a ^part-

ner for you,"and I said, "Well that is all right 

said to h "I. can't buy goods; because I haven' 

ti 

0 t no 
.place where to sell them and. he said, "I have got the 

store in Division street, 138 Division street, and. we buy,-

arid..I sell the goods; and I said., "Ali right, and. he Make 

the price, and..he is gone away for money., and. I gone away 

for money., and I come back and I find the other fellows a 

Old Pesky too. 

You found. old Mr. Pesky and the other fellows there 

A Y 

And. what was done then? A He said, to m "You got 

money'" and I said "Yes and he said, ,"Where is your mon-
man 

and I said to old Pesky, "Where is your money? and he 

said, give the other fellows my money. You give yours, 

and I gave old. Pesky my eighty dollars, and he gave it to 
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the fellow, to Wolf, the black fellow I think:,,his tame 4.s 

Wolf and he counted over the money, and he find eight 

dollars and then he give me a punch in the, face. 

Q Yeti. A And I said; "What is the matter you hit me?" encl. 

he said to me, "Where is the other money?" and I said to 

h "The' old fellow must give to you the other Money, and. 

he said. to me, .don't want him for a _partner:. I want 

you to buy the :goods, and I said I did.n want to buy them,. 

can't buy thsm. And he said, ".I Want you to buy the 

goods. You must buy .the goods yourself, and I said, 

can't buy; because I haven't got anywhere to sell. Please 

give me back my: eighty dollars and 'he said., !it wouldn t 

give you back the eighty dollars, and I said to Mr. Gold:-

stein,, "Please ask the fellows to give me back my money,. 

and they Wouldn't answer, and .the woman said to the fellows, 

too, ,'give • :back: the man the eighty dollars and let him 

go, and they wouldn't answer.. And, f eri that the other 

fellow wanted to :kill me and took .out a gun, and they took 

off my. watch and chain, and they said "Give me your watch 

and chain and ring, and, after, when you sell that goods. we 

wi.11.1Dr g you the watch and chain and you give .us the 

eighty dollars. And. I couldn't help. it, and I gave them' 

the watch •and chain and ring and everything and. after, that 

the other fellows run away 
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.A11. the other fellow went aWay? Yes sir; and I too 

the sample to my house. 

Q Did- you take. some goods? 

Q Whet goods did you take? A Five capes. 

Five capes, you took where? A To my TIOUgle. And that 

'lis'Sattirday night. 

Yes. A And, after that, . was locking around on Sunday 

or a buyer. Well, I couldn't find any I find -a boy. 

-My wife lives with hint when She was 6 girl, She -lives in 

the Same house with him = nd I said to him, 0 you want • 

to buy such: a goods?" and he said to me,"Yes. 

It\Fas- about 11 o clock on Sunday, and he is going 

' with Me to Mr. Goldstein, 11 Clinton street, and he. is -look 

ing at  the goods, and be  said to me, *RI Will come to you 

with my Ifather to your house he goes I was going 

What i his name, Margoliu s,..sir, ar olius. 

And he said he was corning to me in my house and make a 

price with me. And I go with Margolius to his shop in 

East Broadway, and he give mo a paper, and I take a friend 

from -next door, and I said to him "Please give me help to 

carry goods to Margoliue tt and I toom the car with him and 

was going -to 11 dlinton street and am coming into the 

house and I didn't find the goods and not Mr. Goldstein. 
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The woman Was on the floor. She was washing the floor. 

Q Where was this? A Mrs. Goldstein.. 

Q Never mind that. A she said to me, "Two boys is coming 

and taking the goods. 

And what became of the five capes? A The five capes? 

The two fellows from Margplius carried it to his house. 

And Margolius is the brother-in-law of the  complainant? 

A Yes, sir. 

And did you know Littmany A No, not before. After, 

when I was taking the paper and I was going 10 Mrs.Gold-

stein, to take the capes, she said, Two boys is coming an 

taking the goods, 

THE COURT: One moment Yourcross examination will 

take some time? 

MR McLAUGHLZN: Yes, your Honor. 

THE COURT: _Then we will take the recess now. 

Before permitting You to Separate gentlemen 

of the jury, caution you not to discuss among 

yourselves or with anyone else any subject connec-

ted with the trial of this case, or form or ex-

Press any opinion thereon :until the case is final-

ly  to You -

Me Court will take a recess until 2 o 
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N A.THAN. BANGE.L, his direct exaininat.on being on-, 

tinued, testified as follows: 

.Direct Examination, continue 

B MR. BYRNE: 

Q Mr Bangel, did, you see your watch and chain afterward 

A Yes, r. 

How long after the 16th of December? A I think about 

three or four weeks X can't remember. 

You think about three ,c'r four weeks, but you can't remember? 

Yes,sir. 

Q Do you know where it is now? A The captain has got it. 

Captain Albertson? A Yes, sir. 

About What time of the day on Saturday was it that you go 

there to Goldstein' What time I was come to Gold-

stein's? 

Q Yes. A It was about -4 o'clock - about 3 o clock . 

It was about 3 o clock,. A Yes, sir. 

On Saturday afternoon December 16th? es, sir 

CrossExamination 

YI, MR. Mc LAUGHLIN: 

Now Mr I3angel you never knew Pesky? A No, sir  

Or anny of these otherpeople. A No, sir. 

Q You never saw them in your life before? A No, sir 

You were sent for .by. Goldstein? A Yes, s 

, NAV.. 
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How long had you known Goldstein? A About three years, 

guess. 

Q Had you bought any stolen property from Goldstein before 

sir. 

Or through him? sir." 

Q Did you know what 171V were sent for for, What they wanted 

of you? A I think because I was working about three 

years before with him and then when I was going to him, 

had no work, and I think maybe he has got some work for 

as got. a place for me. 

You didn't know that he was that he had some stolen 

-property for Y 

Now, when you arrived there when you arrived at the place 

f Goldstein, who'was there? A Who! was there? 

Y s when you got to a boy came for you? A YesIsir. 

Q. And you went to Goldstein, place; didn't y u?.A Yes, 

sir. 

And now, when you got there wild was there? A Who was 

there? 

Yes. A Mr.Goldstein. 

And.Mrs, Goldstein? A Yes, sir. 

And nobody else? A No, sir -

How long afterwards was it that you claim that these other 

people came in? A About five or ten minutes 
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MR BYRN 

.The bartender? 

B ,MR. MctAUGRLIN.: 

And who .next? Wolf? A Well; that fellow, and Wolf 

and.the other fellow. After the goods were Inside there 

come in the fifth fellow, a fat .felIow. 

MR BYRNE 

An old man? A No. After this comes in the Old Ilan, 

That was six altogether? A Yes, sir. 

MR. McLAUGHLIN: 

It was after everybody was there you claim that the old man 

came in? A Yes, sir. 

Old Pesk s, sir; he was the last man who comes 

in. 

Q Now, you purchased all this Wo.P.PrtY .did you? A What, 

purchased all this property, the furs and silks? 

Yes, sir; old Pesky and me together. 

And .you gave up eighty dollars'. A Yes, sir. 

And your watch' A Yes, sir. 
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Now, you took away with you four capes? A Five capes. 

Q Five capes? A Yes, sir. 

Q And two pieces of silk? can't remember. hdw Many 

pieces. It was a couple of pieces of silk. 

And then You came back to the place again? A Yes/ sir; 

to-morrow. 

No. Who camp with u? A Nobody, in the morning. 

Q No. I am talking of the first time you came badk? 

Nobody. 

Nobody'? A No, sir 

Q And the second time you came back was anybody withyou? 

Nobody, 

Q And the. third time Margolius ame A Yes, sir. And 

Oen I come and Margolius find the property, the goo B. 

That was 11 o'clock on Sunday. 

Then the property was there still? A Yes, sir. He was 

looking over all the goods,* Margoliu.s but,when I• come.to 

take the good's a 'clock, all the goods were gone, oiii.y 

I find Mrs Goldstein there. 

And Goldstein was present during all the money negotiations, 

I don understand you. 

When the money was paid by you, Goldstein was there? 

Yes, 

In the premises? A Yes, sir. 
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Q Now, did- you have anything to do with Fishbein in any of 

these transactions? A No six. 

Did Mrs. Weissman? A No, sir. 

•Q You  are positive of that? A Ies, sir, 

Arid you never' told. the complainant that lira. Weissman pur-

chased some of the goods? A What do you mean?. 

Bought the goods A No I didn't say that. In Jef 

ferson,,Market they  told, me did I see that man, Fighbein, 

and I don't know hi 

You mean Fishbein? A Yes, sir, and. I said. that I don't 

knowlhim. 

You didn't tell anybody that Fishbein r2too lt the goods from 

GOldsteinqs? A 11o, sir; I -didn't say nothing I go 

to look at the goods, and. the good,s is gone, • and only I See 

Mr. and Mrs.. Goldstein when I go to see them. 

And. when you purchased all  these goods for eighty dollars, 

did you know that the goods were stolen? A After that 

I knew it. 

But you didn't think it was all might? You didn't think 

that you could buy all th se goods for eighty dollars, yourk 

Share of them? A Well, I didn t.know what the goods 

were. Old Pesky makes the price and I'didn t know what 

Price he makes. I can't make no price because I don't 

know the goods. 

A 
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-a. 

You were not present when the two 08,0k8 were found under 

the Clothing in the wife's bed, were you? A What is 

that, 

were you there, were you in Goldstein's place vrhen the two 

•saaks were found. No. was arrested. -

You were already arrested? A Yes, sir.sent the 

detective to Mr. Goldstein s,. Be find him. I don't 

show that to him. 

You say you never have had any transactions with Goldstein 

before? 

: Q.: n the .1:)1.1.7 haSe- f•stolOn-prOpertY?, 

Never?, A No, sir,never. 

Never? A No 

But Goldstein sent for you by  the boy? A The boy says, 

"Goldstein  yo :That is all  

And. when you got'. there there was nobody there but qoldOein... 

and his wife? A Yes, sir. 

And it was after that that these others came in, as you 

claim? A Yes, sir. 

1p -Direct Examination 

BY MR. BYRN 

This boy that caine for you, did you ever see him before? 

/o; no, sir 

What did the boy say to you? A What b 
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That came to you and 

you. Go to Mr  Goldstein., 

He say, "Mr. Goldstein Want 

Now, when you got' there did you see. any expressigra on? 

A No, I did.n't see it. I vise in. the house. 

Did you see- an express wagon there at all? A. 0, 

No? A• No,9 sir.  

IQ What room( did you go to when you went  there n the. 

kitchen. 

In the 'kit-Cheri? s 

And  where 1170 Mrs.Goldstein?•Mrs. Goldstein was in 

the  bedroom. 

In the bedroom? A Yes,Sir 

Q Now, where was :the front room? A The front roam?. 

First you go in the kitchen And after is ti bedroom  and 

.straight is the front °room. 

Are the TOM* all one after the other? A First is the 

:kitchen .then.*.t.he.rbedroon1(.1 and the. third 

Willyou'. make...a mark' on this piece of paper, haw the rooms -

are?. Are they it front., or back? A In the back. 

And What is Inthe front of the building? The.ront-

is a store Outside.. 

.Q- A stare outside'? A Yes, '.a2bakery store. 

Q. A bakery Store? •Yes sir, and a -Chinese store. 

IS that a double house, or .a single house? don't 

ri•-•••••••• MN, 
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know if it is a double house. 

A double house has a hallway, some people living on one 

side and some people on the other side. Or, is it a 

single house with the hallway on one side and .the people 

living on the Other? A (No answer 

B THE COURT: 

Now, are there two stores or one store? A Two stores. 

On one side there Is a Chinese store and the other is s 

bakery. 

B MR. BYRNE. 

And Goldstein lived behind what store? A The bakery. 

And do the rooms run right in a line? A Tee, sir; 

Which is at the back of the house, the kitchen? A The 

-front room is in the back. 

The front roam is at the back? A Yes, sir. First 

you go into the kitchen and then after the bedroom: 

Q Yes.. And the last is the front room. 

The last is the one that You call the front room? 

Yes sir. -

And so the last shall be first, tpiien. . How many bedrooms 

were there? A I can't remember. Twoor one. dant 

remember that 

And when you went there you went into the flm?3t room? 

Into the kitchen, and after 
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And then where was Mrs. Goldstein? A She was ,in the 

bedroom, in the middle roam. 

Was she in bed? A I couldn't remember. 

Well,  but she was in there? s 

Who was in the kitchen when you got there? A Goldstein. 

Goldstein A Yes, sir.. 

Now, how did you go .into the front room? A I was in 

the kitchen, and after, I went straight through the bed-

room to the -front room. 

Now, when you got into the back room, the front room, were 

all the goods in there? A Yes,sir, afterwards, when 

the boys take them in . . 

But did you go into the front /boat before you went into the 

kitchen? A No, sir. 

You didn't go into the front room until you had been in the 

kitchen? A No, Sir. 

And-hpwilong did You remain in the kitchen? A About 

twenty minutles or half an hour; I 'couldn't remember: 

Q Now, when.y u went into the front room, were there an 

goods In there? A Yes, sir, after. After T was come 

it was about ten minutes that the fellows bring in the goods 

Did you see them bringing in the goods? A Yes,sir; 

was it the kitchen and I "looked and the fellows bring the  

goods in the front roam. 
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Did you see the fellows bringing them in? A Yes, 

How could you see them if you were in the kitchen? 

First, I come into the kitchen, and then afterward 

into the front room. 

Q Is there a door from the hallway into the front room?' 

I d.onit remember that First I come into the kit-

chen and then the bedroom and then the front room. 

And the goods were brought into the k4chen? A Yes,rsir. 

And you saw them bringing them in? A Yes sir  

Who did you see carrying them in? A This fellow (indi-

cating the defendant) and. three fellows more. 

Haw many bundles were carried i I couldn't-  remem-

ber how many bundles. 

Q Two' A Three, I think,' I think so. 

Do you remember who carried in the first bundle. 

guess I can remember. 

ou couldn't remember? A No, sir. It was the two 

fellows, the other two fellows, Wolf and Fine' and this fel-

low and another fellow, and after when the goods was COMB 

in there was a fat fellow. 

Now, did you see old Mr. Pesky before you went into the 

front room? A No. When I go into the front room, 

right away Is coming In old Pesky. 

But you didn't see him carrying in any goods? A No,sir. 



Now, Mr. 'Goldstein says that the goods were there before 

you came. r. 

You are sure that you were there before the goods came?. 

Yes, sir. 

Now, what was Goldstein saying to you, speaking to you 

about, in the kitchen? A Nothing. 

What did you say to him? A I tell h "What for you  

send for me?" and. he said to me, wife is sick and   

MCLAUGHLIN: Objected to in the absence of the d 

fendant. 

THE COURT: Yesobjection sustained. 

BYRNE Do you object to what took place *between 

him and Goldstein?. 

iviB Mc LAUGHLIN:' YeS. 

THE COURT: Certainly he does. 

Y MR BYBNE 

How long did You remain in the front room before you went 

out get.the money? How long were you in the front 

.rOom? A About 'half an hour  

.What? A About half an hour 

Q Do you know how those goods came over to goldsteint 

sir. 

Whether they were carried, or came in a wagon? A No sir. 



62 

kitchen and. I looked. and I seen fellows bringing in goods, 

bags;. and afterwards. seen the goods. 

But you didn't go into the back room, or front roam? A 

Not until the goods were all in? Yes; 

And the four fellows were there? A Yes sir  

Q Who told you to go into the front room? A I think that 

fellow (indicating the defendant). 

This one (indicating the' defendant)? A Yes,sir. 

What did he say to you? A Lie said, o you want to buy 

goods? and I said, "Maybe I don't want to because I ain't 

got a lot of money, and after these words is corning in the 

d man, and he said to me, niters is a partner for you and 

• that partner will 

Now, you never saw these four men before? A No, sir. 

Did you see this man when he was arrested? Did you see 

him when he was arrested when the officer arrested him 

(indicating the defendant). A Yes, sir; certainly 

Where was he arrested? A Ifl 52 Orchard street. I was 

with the detective. The detective Is came to my house, 

and I was going with the detective. 

And how long was he arrested -after the others? A About 

two or three weeks; I couldn't remember that. 

Q Do you know where he lived at that time? A No, sir, 

Did you know where ..Mr. Pesky lived? A No, sir.. I was 

'I 



going in, the street to.Maodougai- street to ask the captain 

I was find about about my watch and chain in the, 

saloon, and. I seen that fellOw. in Spring street near Broad-

way; seen him there and...-I look on .him and. he look on me 

and I look for a policeman, and I couldn't find. him, and I 

was going to the station house-, and I said to the captain 

just see Pesky, young Pesky. After that he said, 

home and. I will send to you the detectives, and, after they ' 

come 

Now, then; the detectives came for you and you went :to 52 

Orchard street? A No, sir We  went first in the sa-

loon. They took-me- o. 52 Orchard- street  and. he was 

standing in. the door, and the other . fellow • with the re 

mustache, he catch him. 

Did Y 

• SIT 

u say anything to the detectives abOut. him? 

said,'''There is ,the youngest fellow and, the fel-

low catch him. One fellow is run away. I don't *know 

where that fellow is. 

You said to the detectives ',There is the youngest fellow'? 

Yes, sir. 

And the detective arrested him A Yes, sir. 

And you are sure that he was one of those who.brought these 

goods in? A Yes, sir. 

And: that was about 3 o'clock on S'aturday-; December 16th? 
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A. is sir. 

And, if Mr. Goldstein says that you came there afterwards, 

you still say that you came there before they came? 

come before the fellows come. 

Yes? A Yes, sir. 

-When you met him on Spring street near Broadway end he 

looked at you and you looked at him - Re is going 

with another fellow, with two other boys he is going, and 

he is in the middle. 

And he was in the center? A Yes, sir. I.Was going 

n -Greene street, and I was afraid 

110 . Now, when you looked at him and he looked at Yo 

which way was he going? A I was going to Macdougal 

street station, and he was going to Broadway. 

And did you look at him after he passed? A Yes, s 

of course; because maybe he will hit me, and I see he is 

going on the other side to see where 1 am going. 

And did you look back more than once? A Yes, sir; all 

he time I am looking at him; for maybe 'somebody 'comes after 

. When I come in Greene street he was going on the other 

side, and he Is looking where I am going. 

And you had never had any dealing with /Um before? 

Iltrafiri 
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BY 

rose B x a m I n at ion. 

MR. McLAUGHLIN: 

How long after the first time that you saw him on the car 

did you have him arrested? . What is that? 

.The time that you looked at him and he at you? When did, 

you have him arrested? A This was about 5 o'clock on 

Saturday. I think three weeks It was after that, I seen 

him In the street, On Saturday about 5 oiclock. At 5 

clock I was going to the MacdougAtl street station to take 

a detective._ to take the Watch and, chain, and the oavtain 

said to me, "Go home and. 9 o'clock the detectiVes come to 

you." And at 9 o'clock the  detectives come, end:ice-raw 

• going to the saloon to take away the watch and chain arid 

the detectives took me with them to look for Pesky, and. we 

was go tO 52:9r018rd stree and he stand therewith a 

couple of 'bo 

e run., away. 

No2w, 

and one is run away, and I don't know Where 

ou didn t know Pesky before that clay?  

.And when you saw him earlier in the day h looked right at 

you? A Yes, sir. 

And you looked right at him? A Yes, sir. 

MR. BYRNE" 

That day was it that you first saw Pesky' The day 

that the goods was bring in. 



J 0 R A DLE Y, a witness called on behalf of 

the People, being duly sworn testified as follows: 

Direct Examination 

BY MR. BYRN 

Q You are a police' officer! lam. 

And. attached* to what precinct? A Tenth Precinct. 

Q Do you know the defendant here, Pesky. A No,sir. 

did. not make the arrest 

Who did? A Officer Murray made the arrest in this ease. 

Q You had been looking for this man Pesky? A We had been 

looking for him yes. 

When did you begin o look for him? We' began to look 

for him after I arrested Bangel in East Broadway. 

Do you know his father? A I do, yes. 

Was it before you saw his father that you began to look for 

t is Marl? 

_After. 

L. After. 

Before I saw his father, yes.. 

Q You were looking for this ma - We were looking; 

. through the information furnished by Bangel we were. looking 

r Pesky. 

What inforMatian was it that Bangel fttriiished you With?' 

MR. McLAUGHLIN Objected to  

THE COURT Objection sustained. 

056  
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BY MR. -MoLAUGHLIN: 

Q. You are the man that found the .coats? A Yes, sfr 

And two of them where did you find them, the two other. 

than these here? A Two of them I found on the bed in 

Goldsteinis house under a. quilt.. 

• Q Under a quilt? A Yes, sir. 

Covered up? A Yes, sir. 

And she was on -top of them? A Sir? 

And she was on top Of them? A Well she was not neces-

sarily on top of them. 

Q But pretty near on top of them Well they were down 

t the foot .of the :bed, and. she was lying at the head of 

.the bed and the two capes were under the quilt; at the foot 

of the bed  

And. all covered up? A Yes, sir. 

D .1 r e aMiation 

MR. BYRNE: 

And were they all.covered up by the quilt, officer? 

Yes, • sir. 

And ..how did 'Kati  discover .them? A I lifted -up -.the quilt 

looking for property. 

•And when was that? A On Saturday afternoon, about half 

past 2,. the 7th. 

Had you arrested Bangel before? A I had arrested Bangel 
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and had him -held at. the Seventh Precinct Station Rouge and.  

ithediately went to No, 11.01ipton street, where-I---fOund 

Goldstein.. 

Before .you Arrested Bangel with whom did you have, a Con-

versation? A With Mr: Margolius. 

9 With .Mr-. MargOlii3.8? A Yes, .sir 

MURRA Y, .a witness called on behalf of 

the People being duly SWOT11 testified as follows: 

r e o x a i 

MR. BYRNE: 

You are a police officer? 

Attached to what precinct? 

And you arrested this defendant? 

Q Where? 

•Yes, sir. 

Tenth Precinct. -

Ye  

At 52 Orchard street, on the sidewalk. 

And. what day was that9 A lAbout the ,7th of JanuarY. 

You had been looking for him for how long? A Well, 

Bangel and. I was there about ,a week. or ten days, before, 

looking for hi 

Q And. when was the father arrested? A On the 18t1 of 

December. 

And was his father still in prison- up until he was arrested.? 

Yes, sir. 

And. did you now the father's address? A No, six . 



9 

Q Where h lived? yes; I knew his father s .ad-

dress. He gave it in the station house. 

And you were searching, looking for this man, in the mean-

while? A Yes, sir. 

And 'found. him only on the 7th of January of this year? 

Yes, sir.. 

Who was with you when. you arrested him? A Barigel. 

Arid what did you say to this man? A Well, Elangel and 

went, down to Orchard street on Saturday night, I think it 

was, and he was standing with two other men, in their com-

pany, and he said, Bangel said, "That is him standing in 

the middl arid I went over and arrested him placed hiM 

under arrest, and brought him to the station house. 

Q You were looking for him as Pesky, the son of this other 

Mr. Pesky?' A Yes, sir. 

o s xamination 

BY MR., McLAUGHLIit 

Q The father of this Pesky was tried and acquitted, wasn't 

And: the father, when you arrested him, told, you that be 

could be .found at 52 Orchard street the 'defendant? 

Yes, sir. 

3 -Direct Examination 

MR BYRN Q Did he. tell you that right away-, when you.. 
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BY 

arrested -him? A Yes, sir. 

e Cross •xatin 

MR. 'Mc LAUGHLIN: 

He told. you as soon as you arrested him, didn't he? 

A. Well I asked him in the station house about his son, 

and he said, that he was not living at home, but I could. 

find him at 52 Orchard street,•yes, sir. 

And you looked for him until you arrested him? A Yes sir. 

And, you eventually arrested him in front- of that house? 

Yes, sir. 

JO S EP H GOLDS TEIN being recalled by the Dis-

trict Attorney, testified as follows: 

BY 

re 

MR BYRN 

x a 

You know Mr. Pesky for how long? A 'About two or three 

.years. 

About two or three- years? A Yes, sir. 

INow,' you said 'here that an.expressmari Came up with four men 

and, these goods on his wagon, and that they were bröught 

into your front room "by these four young men; of whom this 

defendant was one and that afterwards Bangel came in? 

THE COURT: Do not answer that question. 

BY MR. BYRN (Question- continued) Rangel says that he 
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was there that he had come to 'your place about ten or 

twenty minutes 'before? A No, sir 

Before the goods .came? 

MR. Mcli/LUGHUN: . I object. 

THE COURT: Now, stop. Do not answer the question. 

Wait until he finishes his .question I will rule. 

B MR. 13YRNE: 

(Question continued) Does your recollection now continue 

to be as you testified before. 

R McLAUGHLIN: I object.. 

THE COURT: Objection. sustained. DO YOU want jQ upse 

all the rules of evidence that have been in force 

for .hundreds of years,and have a new rule? 

MR. BYRN;No;  I wouldni t argue that your Honor 

THE .COURT: suppose you Would not 

•MR. BYRN well, but I thought the question was a .fair: 

question to the Witness, and. .a -proper ,investiga-

ion of the subject 

HE COUPT No, no What protection would there b 

if a party is permitted to recall 'a witness, 

call his attention to the fact that he and, the 

other witness have differed? The object of ex-

amination would be done away with, and. the whole 

sy'stem. of examination Would. .be done. c7ttray-tgritiv, if 
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Did you know Pesky, the defendant, before .that day, Satur-

day, December 16th? A No, sir. 

R BYRNE: The People rest. 

MR. McLAUGHLIN I ask your Honor to advise the jury to 

acquit just to get the record all right. I do 

not claimthat these people ought to be corrob-

orated, because they are receivers and of course 

the rule in regard to corroboration would not apply 

But I ask your Honor to direct an acquittal 

because the story comes in such shape to your  

Honor and the jury as not to warrant a conviction 

under the circumstance's. 

THE COURT I think that is a matter that addresses 

itself properly to the jury. I will deny your 

Motion: 

R McLAUGHLIN: And .f take an exception, with the 

utmost respect. 



DEMISE. 

SAMUEL P .K Y, a witness called on behalf of the aefenS 

being duly sworn, testified as follows: 

=.a t :1 o:4“. 

:110,3.4ktK4nariT: 
Mr.. • -Pesky, talk  out loud enough for -these' twelve gen-: 

tleMen to .hear yous and al the rest Will hear you, 

.Pesky. .YoU. were 'charged with .stealing these goods tool. 

McLAUGHLIN: You had better help 

preter. 

(The question is repeated through the Official 

Interpreter.) 

was discharged by the juri found not guilty. 

u have anything to do with burglarizing these premise 

am a working man, and had nothing o do with it. 

at i, your bsuiness9 A I am a presser, a clothes presse 

and tailor. 

And Goldstein say that you were at Goldstein's prem-

ises when these goods were sold. A I don't know these men 

at all. 

Never had anything to do with them? A Nothing I am all 

the time working and I make my living from that work and 



my son; the defendant; William PeskI works with lie. 

Now  mr Pesky, what .day. were You arrested? A On Monday. 

Do you remember the 16th of December of last ear? 

(NO answer) 

Do you remember the 16th of December of last year? 

can't exactly state Was it the 15th or 1.th4'. can't re 

collect that. 

But ho v/ -long was it *before you were arrested? A Two days. 

Nowv where were you  the Saturday before. the Monday of your 

grrest9 A I was at home. 

At home. A yes,_ sir. I have another son than thisison 

who is a- great deal older; and a baby was born there, and 

went there to that son of mine; that older son, to see the 

baby. 

es. A And I remained there from half,-past ten in the 

morning until three of clock in the afternoon. 

Where was your son, this derendart?A He was with me, going 

with my wife. 

What time did you leave there? A At three o'clock. 

a ra n ion: 

BY 

Q Do you know where Goldstein lives. A I don't know. 

don't• know that Goldstein. 

Q you know where n Clinton Street a. •A I know where 
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Clinton Street.am fourteen years in this country, a d 

I know where Clinton Street 

Where did you live on the 16th of December? A 163 Essex 

Street, and I lived there from the month of May of last year 

Did they where did this son live (indicating the defend.: 

He lives with me. 

You told the officer that he didn't live at home. A What 

p01 iceman" 

The policeman in this case. A Nobody has arrested me, no 

officer, and no officer had asked me this question. 

Weren't you arrested? 

A-re COURT: What he means by that is that he was not ar-

rested hy an officer in uniform. 

THE WITNESS: Ye 4 sir. Three men arrested me. 

TB E COURT: Yes. They make a distinction in that neigh-

borhood• between a detective and an officer in uni-

form. 

.BY B 

Well, did you te 11 one .of those three men that your son 

could be found at 52 Orchard -Street. A No, I didn't :say 

that. 

iTo, you didn't that'. A i1o. 

'Did either of these thrv.e men ask you where your son could 

found?. They. was. asked, 'There is your son, 



and I said., "My son lives here with me, but somet inie ,s in the 

evening he goes. out 

And did you tell them  that your son went to 52 Orchard 

Street? A No  I didn't say that. I only said that once 

n, awhile he goes to play there when he is off from work. 

You were examined as a witness on your trial? A 

sir. 

You did not on your own trial sal that you were at your 

other son's house where a baby had been brim, on that 

Saturday,December 16th9 A Because I wasn't asked. 

Where did you see your .son after December 16 1899? 

This son? 

Yes, this son A In my own house 

ere? A 163 Essex Street-. 

163 Essex Street9 A 7es, sir. 

When" On Sunday. 

On Sunday Yes, sir. 

After you were arrested then, when did you see h A' 

was arrested on Monday. 

When  aiter Monday,did you see him? A I couldn't see 

because he was in the Tombs. 

Did you see him in the Tombs? A No. 

.No?A 110. 



How long did. ou know Pine H was tried with you. 

What is  that? 

How long did you know ?ine9 He was tried with you. A Who 

is Pine? 

Don you know that Pine was tried withyou? 

IT, COURT: Tell him a younger man. 

As long as he was sitting with me,near the tables 

as long I know him. 

TIE COURT: No, That is not what he said. Be said. that 

he knew him as long as he and Pine were in prison 

together; he did not know him before. 

Answer continued) In Essex market, in Jefferson 

Market I saw ,him for the first time and then I didn' t know 

him before 

BY Ma.- ByRym; 

When did you see Ban el for the first time. A Who is 

an el? 

Q Mr.'Rangel. A I have sworn to tell the truth and I 

don't now,. 4,.ty...M04 np....:;the.:-.TiaMe of Bangel. 

When cli4 you first see that man (indicating 'Bangel)?, 

v en. three detectives arrested me and. got hold of mel 

then I saw 
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you know of any reason Why that man would say ,an thing 

against you .A I don't know. 

Do you know .any reason why he should say anything against 

your son? A What do 1 -know? He didn't ask me for. 

anything. 

Now, Goldsteinj stand up.. How long have you known Gol.c1.0 

stein? A I don't know. I saw him in Jefferson lar 

but I. don't know him and here I see him in court. I saw him 

be-fore in Jefferson rarket and afterwards here. 

You don't know any reason why he should say anything untrue 

about you or your son; do you? A - Who is 'that? 

Goldste in . A ,He can say whatever he likes I can bring' 

here the whole shop where I worked to testify that I am a 

good and. honest man. 

You dont t know why- he should? A ITo, sir 



' Q 

 visa's 0.1.1100•410 mom r 

7 

A X S CHWART Z, a witness -called on behalf of the 

Defense, being duly sworn and examined through the same 

fioial interpreter, testified as follows: 

ire c Examination 

M. MoLAUGHLIN: 

How long do. you know the defendant? A Nine- or ten 

-years; I know him from home. 

From the other side of the. water? A Yes, -sir. 

And  do you know others who know him? A (NO. answer 

BY ilk BYRNE: 

Q Do you know this boy,. the defendant? A Yes, s 

9 MR MoLAUGHLIN: 

And. do you know others who  know him A I don't know. 

Do you understand my question? ..Do you know others who , 

know him? A No, sir; I don't know him. 

want to know from you -do, you know other people who know 

the defendant A Outside there is a. man who knows. this 

boy. 

And do you know Other People .who know him.up there is 

'Essex street, up there in the -shop A I don't know. 

THE COURT: 

What do you do for a living? A He is a presser.. 

what. is your. business? I am a'tailor 

And where do you work? A In 41h street, 357, 
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By wham are you employed.? A Morgenstern BrOthers. 

Did the defendant work at the same place 

does not 

Did. you ever work together in the same place 

MR McLAUGHLIN.: 

is he a good, or a bad bol)'? 

MR ;BYRNE: Objected .t 

THE COURT: Objection sustained,. 

Exception. 

P'ES K. Y, the  defendant, being duly sworn 

testified as follows: 

-Dire° x a -m 

.B MR McLA.UGHLIN: 

Now, Pesky,talk oilt loud, enough so that - everybody in the 

room can hear you and. parti;cularly. talk. to the twelfth 

gentlemen. Do you know --Bangel? A No, sir. 

Or do you know Mr. Goldstein?. A No,S IX' 

Did.- you  steal this property.? sir. 

Did .you have anYthing to do with the 'stealing f it?. 

No, -sir. 

Did you drive_ up on the express? A I-,.never did. 

To go to. Goldstein..1 s place? A No,..sir, 

r carry any bundles of stolen propert A I never drov 

/1 
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o exprosi). 

Now Where were you on this day*, Paturday, December. 18th., 

1869? A At my brother house, 

Q -What did you go there for? A My brother's wife. had -a 

baby, and there was a. party, there, and me and my father and 

mother went there; and We stayed there from half Past 10 to 

about 3 o'clock in the afternoon. 

And you are positive that you didn't go to this man's place. 

and break in there? sir 

And carry, off his goods? 4 No, sir, 

Q And. try .to sell them to Goldstein, Baligel, or anybodyelse 

No, sir. 

o • s s xamanatio 

BY MR HYRN 

Q Now, where did. you. live when you were arrested/ A. Home. 

Where was your hOMe? A 163 Essex street 

And. where Were you working at the time? A At 102 At-

torney street 

At that time? A Yes, BIZ; but I didn't work that day. 

Well, the day before that worked there. 

Where A _102 Attorney street: 

Q Doing what? A Pressing, ladies cloaks . 

With whom A With my father and, brother.. 

On the 15th day of December, last Year, you worked with your 

1, „Arai P 



father and your brother,- Pressing clothes? A No, s r;-

was not working that time We got a certain 

Didn't I ask you where you Working the day before, and you 

said you were working with your father and Your brother, 

pressing clothe don't understand what you mean 

You  didn't understand? A No, sir. 

Q Where did you work the day before the 16th of -December? 

No place. 

Q No place? A No, sir. 

Q Now, how long before the 16th of December was it that you 

worked? A About i month-

AboUt a month? A Yes,sir. 

And where was it you 'workedlast? A In 102 Attorney 

street. 

Q 102.Attorney.street? A Yes, r; the man what testi-

fied to my fatherls.character.,. at the last trial. . 
the 

And how do You know that? A Well, I was dOwn4same time 

as my father, but I didn't get tried, hough. 

And that is the man that testified for your father's char-

acter? A Yes, sir. 

THE COURT He was on the calendar at the time, I recol-1 

leo 

BY  MR BYRNE: 

And do you know what was testified at Yaut-father s trial? 

rem 



I don't know- all of it I know just a little that 

was said. 

Q .And you know that there was nothing said, about  this party 

that was at your brother's house? A 't believe he was 

not asked. 

But you know that nothing was said. Ithere about it?  

sir; I was not down here to hear it. 

You didn't hear that anything of the kind was said4.' 

o sir. 

You knew that your father was 'accused of being one of those 

Men who took those goods, on December 16th 1899? 

Yes,•  sir.. 

-Did you tell 'anybody that you and  your father . and mother 

had been at a party in your brother's house? A I was 

not asked. 

You didn't think it necessary to tell anybody about i 

'then? A I didn't think to tell it to anybody. 

No? 

Where is your brother? A I don't know:- He is hone, 

guess .. Maybe he as in court. I don't see him here. 

Q Na Did you wear 'a v.ratch and chain that time? A. No . 

sir.. 

What time was it that you went. 

About half past 1 . 
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In the morning? A. Yes, sir. 

What time do they generally have parties around there? 

Any time in the  day they like. 

They generally .have them in the day-time, parties? A An 

time they wish them: 

Did the. party break up before you came away? A Well, 

was there until everything was  over. 

THE COURT: 

Q. 7/hat kind of a party was it? A circumcision? A Yes, 

sir. 

MR. BYRNE: 

And they have them' in the morning? 

HE COURT- s, they have then in the =rang. 

MR BYRNE: 

What clergyman attended there that day? .I don't know 

what you mean. 

Was there a circumcision there that day? Was it 

boy,. or a girl that was A boy. 

Was there a .circumcision that days' don't tnow what 

, you mean by that, 

What was the party about? A Well, in the Jewish relig-

ion it is a rule that the rabbi comes and 'cuts his private 

when lie is a week .old, 

.And did the .rabbi come that day' A Yee,. sir. 

1 
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• Q- Well, was the rabbi there that day? A Yes, 

Q December 16th? A Yes, sir. 

Q Did he See yap.? A there was :-ieverybody in the 

room. I -think he ought to see me. 

Well, now, you are sure that you left there at 3 o'clock? 

Well, it was a little after 3. I am not sure. 

Q When before you left there .was it that you saw any clock 

or watch that would tell you what time it was? A Well, 

when I left there — before I left there I looked at the 

watch, and It was about five minutes to 3, and I stayed 

.there a few minutes after that.. 

Where was  the Watch? A It was a clock. 

And. where was it in the house? A Hanging up there. 

And how long did you remain- there after you looked at the 

clock? A About ten or fifteen minutes. 

Q And. There was the party? A In Rivington street. 

Q And what number? A Between Essex and. Norfolk.: 

And how far away is that from No. 1. Clinton street? 

I don't know. 

Q Do you know where Clinton street is? A Certainly I d 

And how long have you lived in that neighborhood'? 

didn't live in Clinton street but 

And. howl. long have you lived in that neighborhood? A Ever 

Since I am an this 'country. 

1 
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And how long have you been in /this country? A Seven or 

eight years. 

And you know where Clinton street is? A Yes, a 

Q And you know. where No. 1 Clinton street it? A. sir. 

.4 You don't know where it begins?. A No, sir, I don't 

know whether .it begins from that side or the other side. 

I never went to look at the numbers. 

You don't know any number in Clinton street? A No sir. 

Q How far is 52 Orchard street from Clinton street?'A Cur 

• ton street, then comes Orchard Essex, Ludlow 

chard, Ludlow Essex, and. then comes Norfolk and Suffolk, 

and then Clinton. 

Q Mr. Bangel, stand up. When did you first see this Ma 

Bangel? seen him that night I. got arrested. 

Did you see him on Spring .street. or. Prince street -that sam 

day,.in the afternoon, when two young ULM were with you? 

-never peen him. I 'don't know .him. 

There were two young men with you, and. you were going along 

the street that day? No, sir; I was looking for my 

- mother all the time to get bail to get my father; and that 

is the way they came to arrest MB in Orchard street. 

You .were looking f r your mother? sir; I was 

with my mother, to get My, father out on bail 

Where were you arrested? A In Orchard street. 
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At  night-time? A Yes, sir. 

And was your mother there? A Yes, Sir. 

Weren't there several young men there who ran awolt7 

sir. was not standing with any young men. 
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was standing talking to my mother about the bail for my 

father, and then Bangel comes over and says, "This is the 

man," and then the officer comes over. 

Don't you recollect being in Prince street or Spring street 

that day? A No, sir  

Q Where were You that day? A I was with :my mother, get-

tingbail for my father. 

All Cla0 A Well we was in the house until after sup-

per,, and then we went out looking for bail. 

And when did you go out looking for bail first that day? 

About 4 o'clock. 

And you stayed out  looking for bail until. ,when? A Well 

I asked one man for bail 

And you stayed out looking for bail until When? A Ten 

clock. 

Until the time you were arrested? Yes,A  sir . 

When were you arrested? A About 10 o'clock . 

And your mother was there? A Yes sir. 

There were you all- the time? At 56 Orchard street? 

sir; with my mother. 

• 



Just a Minute. Have you ever been arrested? 

MR MoLAUGliLIN Oh, DIY, please, please donit do any—

thing like that. 

THE COURT: Now, stop Mr. McLaughlin. The District 

Attorney will not ask the question. 

ML BYBNE No, if he objects to it I thought w 
sr, 

were going into the character of the defendant 

'called for further cross examination by. counsel for the De-

fense, testified as follows:" 

Coss Examination, (continued): 

BYJ MR. MCLAUGHLIN': 

Q •What time did you discover this burglary? A Sir? 

What time did you discover this burglary? A Half past 2 

Q Where is your son?. Have you got him here? A 

JULIUS L I T T -NI A N, a witness called on behalf of 

the Defense, being duly sworn, testified ..as follows: 

irect Examination 

BY MR. McLAUGHLIN: 

Where do you live? A 65 Market street 

You are some relation to the complainant? A Yes, sir . 
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Did you have.•soMe-,conVersation With Goldstein or 

.11 I .had some conversation with Mr. Goldstein. 

Yes. What did. lie sayin regard to Weissman or PiShbein?. 

- Well, he claimed that they have carried. out the goods 

from the place, after they found out that Mr. Bangel was 

arrested. 

Who took the stuff out? A That:.Fishbein and Pesky 

whatever those two names that you have just mentioned,. 

:Wessman and Fishbein? A Yes, sir, and. two more be-

sides that, if I ain't mistaken.. 

Took the property. away from his place? A Yes, sir. 

Crossamitiati None. 

Ileli.AUGHLIN: The Defense rests I renew my mo-

tion, if your Honor please.. 

THE COURT: Motion 'denied: 

MR'. MoLAUGHLIN: And I except. 

THE COURT' As 'I -understand .the District Attorney, he 

only desires to go to the jury on the question- o 

receiving Stolen goods, knowing 'them to be, stolen? 

MR. BYB!IE No, sir; on the burglary and the - receiving, 

under the third. count. 

THE COURT: The third count is receiving stolen goods? 

BYRNE: Yes, sir. 

THE COURT: And the burglary' 

B 13. submit -Li   t ; thr.ee 'c bun 



and ask particularly as to the third count. 

MoLAUGHLIN: And I ask your Honor, after the state-

ment of the District Attorney, .to take away fraft 

the jury burglary and larceny. 

THE COURT: No 

MR. McLAUGHLIN: We except. 

THE COURT: Gentlemen of the jury, before permitting 

you to separate, I desire to caution you not to 

discuss among yourselves any subject connected 

with the -trial of this case, or form or express 

any opinion *thereon, until the case is finally su 

'mitted to you 

Kindly be in your seats at half Past 1 

o'clock on Monday morning 

(The trial was then adjourned until Monday  

morning March 26th, 1900 at 10.30.) 
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TRIAL RES 

March 26th,. 1900. 

THECOURT: The stenographer will note that I deSire tO 

ask a question of the officer, suggestedby the 

sixth juror. 

JAMES A. MURRAY, being -recalled.* the Court, 

testified. as follows: 

BY THY COURT: 

Q Now, at the time you. arrested the defendant,was he in ciariv. 

pany with has mother? A She was standing right close 

by 

She was standing rightclose by? A Yes, sir. 

THE COUR I have been asked the following questions 

by he Sixth juror, and I desire to answer them, 

before I proceed to charge. 

The first question is. "Was the defendant i 

company with has mother when the detective arreste 

him'0 And the detective answers ,Yes 

The second question is: "Did the witness 

Schwartz give any testimony in regard to the char-

acter of the defendant?" He did not, for the 

reason that, wider our law, be could not ansWar 

the questions :properly. You will recollect that 
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he was a German, and he did not quite.Yunderstand 

the questions, and therefore I ruled that he Could 

not testify as to the character of the defendant. 

THE COURT: 

HE COURT S 'CHARGE. 

Gentlemen of the jury, this defendant is 

charged with burglary in the third ,degree, and re-

ceiving.stolen property 

I understand that the District Attorney has 

abandoned the grand larceny count of the indictme 

That there was a burglary ocandt4ed on :the 

premises in question there seems to be no question 

and that the complainant Littman was deprived of 

his property there seems to be no dispute, 

there only question, therefore for you to determi 

is  Did the defendant, either alone ox acting in 

.conceit with others burglarize the. premises in 

question' 

If he didi YOUT verdict ought to be that of 

guilty as charged in the indictment. 

If he did not, but, acting in concert with 

others, he received the property in question, know 

it to have been stolen at the time he received itJ 
your verdict may be that of guilty o±receiving 
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stolen property,knowing it to be stolen; Provided 

you find that the property was in the possession 

of this defendant,*either acting alone Or in con-

cert with others. 

The only evidence in this case connecting, 

this defendant with either the burglary or there-

ceipt of the stolen property is the evidence of 

these two men, Bangel and Goldstein. You have 

on the other hand, their positive testimony as to 

the receipt of the property by them througt1this 

defendant and Others= and, you have on the other 

hand, the positive denial of this defendant and. of 

the defendant's father, w'ho, it is claimed by Gold-

stein and Hangel was .in the company of this de-

fendant at the time of the receipt of the property 

In other 'words the only testimony in this 

case tending to connect the. defendant is not as to 

the commission of' the burglary itself, but as tov 

the disposition of the stolen property 

The law of our State provides that the pos-

session of stolen property, immediately after the 

commission of a crime unless properly explained., 

is evidence of the defendant's guilt, and, if you 

from all the circumstances in this case, 
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that the prosecution have made out a ease beyond 

a reasonable doubt, and that .this defendant, either' 

acting alone or in concert with others, IV:omitted 

the crime charged, your verdict ought to be that o 

guilty as  charged in the indictment. 

But if you believe that he did. not commit the 

crime of burglary, but did., in conjunction with 

'others receive the property,knowing it to have 

been stolen, yOu may convict him of receivin 

stolen goods. 

want to iMprees this upon your minds, that 

the mere 'fact that property was stolen is not suf-

ficient to convict a person of receiving stolen 

property. The prosecution must not only show, 

that the property was stolen, but that the person 

charged received- it, knowing- it to have been 

stolen. 

If this defendant was there innocently o 

happened to be in the company of others innocently 

and- did. .not .know that the property was stolen, the 

of course your verdict ought to -be that of not 

guilty. 

you believe the defefldaflts stciry.„. 

that of his witnesses, that he was not upon the 
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premises in question on that day and that he Was 

not in the oomPany of these 'oth0: men, and that he 

did not know these two witnesses for the People, 

but that, n that day, he was in the company of 

. his parents, at at entertainment, then, .of Csouse, 

your verdict Ought to be that of not guilty'. 

If . there be a reasonable doubt in the case, 

you must give him the .benefit of the doubt, and. 

*find a verdict of , not  guilty. 

You .have seen the witnesses upon the statd. 

You have Tit:I-tic:sod their actions. You have had now 

three weeks' experience in thejury: box, ant fouT. 

own experience in every-day life aught to tell you 

Who Is telling the. truth. . 

If you believe, as I said that the Proseou-

tions witnesses have told the truth; your verdict 
rtv• 

ought to be that of guilty of either burglary in 

the third degree or the receiving of stolen prop-

erty, Rib:ming it to have been stolen. *B t if Yo 

believe the defendant and his witnesses, your ver-

dict Ought to be that of not guilt You may . 

retire. 

(The jury found the defendant gulity of re-

ceiving stolen goods., knowing them to have been 
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